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طرح مترو اهواز پس از گذشــت ۱۵ سال از آغاز اجرا، تنها 
۲۹ درصد پیشــرفت فیزیکی داشــته و هزینه های گزافی 

صرف نگهداری از آن می گردد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، به نظر می رسد هر چه 
زمان بیشــتری از آغاز طرح بزرگ مترو اهواز می گذرد به 
جای پیشرفت آن شاهد ایجاد ابهامات بیشتر در ادامه یافتن 
یا نیافتن آن هستیم.جدیدترین اظهار نظر در خصوص مترو 
اهواز به مدیرکل دیوان محاســبات اســتان خوزستان باز 
می گردد که مردادماه در گفتگوی ویژه خبری با استناد به 
تهیه گزارشاتی در این خصوص گفت: به این نتیجه رسیدیم 
که اساسا از اول طراحی مترو اشکال داشت.به گفته مهدی 
غفاری یک ســری ترک فعل در این زمینه صورت گرفته و 
یک ســری اقدامات منفعلانه نیز انجام شده؛ اقداماتی که 
شــاید به زعم مدیران آن زمان خوب بوده، ولی نسبت به 
ســایر کلانشــهر ها از جمله اصفهان تبریز نه؛ بنابراین این 
اقدامات موجب شــده که روند اجرای مترو اهواز به خوبی 

پیش نرود.
او پیشــرفت کنونی طرح مترو اهواز را ۲۹ درصد به صورت 
فیزیکی خواند و افزود: هر چه از دولت و استان پول دریافت 
شــد صرف هزینه نگهداری طرح شده و عملا پیشرفتی در 
آن حاصل نشــده.البته آنچه ابهامات در ادامه این طرح را 
بیشتر می کند بخش دیگری از ســخنان آقای غفاری بود 
که به تشــکیل یک نشست با اســتاندار خوزستان و ارایه 
طرح های متفاوت و متعدد در زمینه اجرای طرح مترو اهواز 
اشاره کرد.مدیرکل دیوان محاسبات استان خوزستان گفت: 
در آن نشست به نتیجه رســیدیم تا کارگروهی به منظور 
بررسی دنبال کردن یا نکردن طرح مترو اهواز تشکیل شود؛ 
اگر بله که باید به دنبال تامین منابع آن برویم و اگر نه که 
باید رهایش کنیم و شــاید به صرفه نباشد.البته این مقام 
مسئول یادآور شد که اگر تصمیم به دنبال نکردن این طرح 
گرفته شود، این موضوع به معنای تعطیلی کامل این طرح 
نخواهد بود و راه های جایگزین آن نیز وجود خواهد داشت.

آنچه بیش از همــه موجب ایجاد ابهامــات در طرح مترو 
اهواز می شــود، مشخص نشدن وضعیت آن پس از گذشت 
۱۵ سال است.پیشــرفت تنها بیش از ۲۰ درصدی پس از 
گذشت ۱۵ سال نشان می دهد که این طرح شاید اصلا برای 
اهواز مناســب نباشد، بنابراین؛ بهتر است خروجی کارگروه 
»بررســی طرح مترو اهواز« هر چه ســریعتر ارایه شود تا 
اعتبارات و بودجه هایی که می تواند صرف نقاط دیگری در 
کلانشهر گردد، برای نگهداری از تجهیزات مترو هدر نرود.

البته برای پیگیری بیشتر ســعی شد با شورای شهر اهواز 
ارتباط برقرار شود، اما این نهاد علی رغم پیگیری های مکرر 
خبرنگار ما برای پاسخ دهی در این مورد تعلل کرد. سیاوش 
محمودی رئیس شــورا پس از ده ها بار تماس بی پاســخ و 
حتی دیدار چهره به چهره به منظور تسهیل در جوابگویی، 
اما باز هم به درخواســت های ما اعتنایی نکرد.پی جویی ها 
از طریق روابط عمومی شورای شــهر اهواز و دفتر سیاوش 
محمودی هم به نتیجه نرســید و بوق پشت بوق در نهایت 
تنها جوابی بود که ما در خصوص طرح بر زمین مانده مترو 
اهواز دریافت کردیم.البته آقــای محمودی آذر ماه ۱۴۰۰ 
در اظهار نظــری گفته بود که خط اول طــرح مترو اهواز 
به ۴ فاز تقســیم شده اســت؛ فاز اول از فرودگاه تا مصلی 
است که تاکنون ۵۳ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. 
فــاز دوم ۲۷ درصد، بخش اول فاز ســوم ۷ درصد و بخش 
دوم ۹ درصد و فاز چهارم نیز صفر درصد پیشرفت فیزیکی 

داشته اند.
پس از پاسخگو نبودن رئیس شــورای شهر اهواز سرانجام 
مدیرعامل طرح قطار شهری حاضر به مصاحبه شد و در این 
خصوص توضیحاتی ارایه کرد.او می گوید: طبق اعلام دیوان 
محاســبات برای تکمیل طرح مترو اهــواز که تاکنون تنها 
۲۵ درصد پیشــرفت کار داشته مبلغی بین ۲۰ تا ۲۵ هزار 
میلیارد تومان هزینه نیاز اســت که با توجه به اینکه قطار 

شهری برای کلان شــهرهایی با جمعیت بالای ۴ میلیون 
نفر به صرفه اســت تصمیم گیری در خصوص صرفه جویی 
یا هدر رفت این مبلغ بر عهده مدیران ارشــد خواهد بود.او 
گفت: مترو اهواز از ســال ۱۳۹۴ تا سال ۱۳۹۶ به صورت 
کژدار مریض جلو می رفت؛ پیمانکار به اندازه بودجه ای که 
دولت به قطارشــهری اهواز می داد،کار انجام می داد اما این 
روند در سال ۹۶ به صورت کامل تعطیل شد .به گفته رسول 
جامعی بعد از کش و قوس های فراوان و تشــکیل جلسات 
شورای سازمان و کمیته اقتصادی در سال ۹۶ و ۹۷ تصمیم 
گیری شد که پیمانکار ظرف یک هفته تا ۱۰ روز شروع به 

کار کند که این اتفاق رخ نداد.
آقای جامعی ادامه داد که در سال ۱۳۹۸ به پیمانکار اعلام 
شــد اگر ظرف ۱۰ روز آینده کار را آغاز نکند، شــهرداری 
نســبت به فسخ قرارداد اقدام خواهد کرد، که در نهایت در 
آذر ماه سال ۱۳۹۹ فسخ قرارداد ابلاغ شد.او با اشاره اینکه 
کارشناسان فنی تمام مستندات فسخ را تایید کرده اند اما 
شرکت کیسون فسخ قرارداد را نپذیرفته و تاکنون کارگاه ها 
را تحویل نداده گفت: با توجه به اینکه کیســون کارگاه ها 
را تحویل نمی دهد هزینه های اســتهلاک طرح را پرداخت 

می کند.
کار های حقوقی مترو اهواز به دانشکده حقوق دانشگاه شهید 
چمران اهواز ســپرده شده که طی ۲ ماه مطالعات حقوقی 

انجام و در نیمه دوم بهمن ماه شــکایت به دادگستری ارائه 
شــد، تاکنون در این خصوص فقط ۲ جلســه دادگاه در ۹ 
اسفند ۱۴۰۰ و یکم اردیبهشت امسال با فاصله کم برگزار 
شده، اما پس از آن فرآیند دادرسی عادی شد.در حال حاضر 
پرونده در گزارش ۳ نفره اســت و همچنین دادگســتری 
نگران انعقاد تفاهم مجدد شــهرداری با شرکت کیسون و 
پس از رای نهایی اســت که در این باره ۲ جلســه شورای 
ســازمان به منظور بازگشت کیسون انجام شد؛ در حقیقت 
و علی رغم آنکه در ابتدا خواســتار بازگشت کیسون به کار 
می شــدند، اما پس از ارائه مستندات به این نتیجه رسیدند 
که فسخ قرارداد اقدام بســیار مناسبی بوده است.وضعیت 
مترو اهواز پس از ســال ها حالا منتظر رای دادگاه است و 
همه منتظرند که رای نهایــی دادگاه در این خصوص چه 
خواهــد بود، اگرچه نظر کمیته بررســی اجرای طرح مترو 
اهواز نیز در حال پیگیری اســت.اما در اینجا یک پرســش 
اساسی و مهم ایجاد می شود که آیا طرح مترو اهواز از ابتدا 

به درستی نیاز سنجی شد یا خیر؟
مجدم معاون ترافیک شهرداری اهواز در پاسخ به این سوال 
که نیاز سنجی برای ایجاد مترو در شهر اهواز بر اساس چه 
مطالعاتی صورت پذیرفت گفت: این مسئله برای راه اندازی 
مترو بر اســاس مطالعات جامع شــهری اهواز و همزمان با 
تصویب طرح اولیه این طرح انجام گرفت.اما با یک حساب 
سرانگشــتی می توان به این نتیجه رسید که هزینه ۶ هزار 
میلیارد تومانی برای مترو اهواز اگر که برای توسعه ناوگان 

اتوبوسرانی هزینه می شد، به مراتب بهتر بود.
آقای مجدم، اما معتقد است که عملیات اجرایی مترو اهواز 
در شرایطی آغاز شد که ۶۶۰ دستگاه اتوبوس در سطح شهر 
اهواز فعال بود و درآن سال ها دولت در زمینه تامین بودجه 
ناوگان حمل و نقل همگانی با شهرداری همکاری می کرد به 
همین خاطر بود که پروژه قطار شهری در آن زمان و شرایط 
موضوعیت پیدا می کرد.اگرچه یک منبع آگاه که نخواست 
نامی از او فاش شــود در این خصوص به ما گفته که مترو با 
توجه به جمیعت کم اهواز اصلا مناسب نبوده و اجرای آن 
بیشتر به دلیل »چشم و هم چشمی« نمایندگان وقت اهواز 
در مجلس رخ داد.در هر حــال اولویت مترو اهواز در ایتدا 
صدور رای از سوی دادگســتری و در مرحله بعدی تعیین 
تکلیف برای ادامه این طرح اســت که آیا بهتر است هزینه 
۲۵ هزار میلیــاردی را با خرید اتوبــوس و مکانیزه کردن 
ایســتگاه ها برای گذران تابستان مردم صرف کرد؟ یا خرج 

طرحی شود که همچون تونلی ناپایان است.

طرح مترو اهواز در ابهام

آیاگرهکورقطارشهریاهوازبهدستدادگستریبازمیشود؟
کسب رتبه شایسته تقدیر ویژه شورای فرهنگی شرکت 

آب منطقه ای کردستان برای ششمین سال متوالی
گروه شهرستانها- سهیلا مرادی:  شورای فرهنگی و دینی شرکت آب منطقه ای 
کردستان در ارزیابی عملکرد شرکت مادر تخصصی مدیریت منابع آب ایران در سال 
۱۴۰۰، موفق به اخذ رتبه »شایســته تقدیر ویژه« شد. مدیر عامل این شرکت در 
تشریح این خبر اظهار داشت: براساس اعلام رئیس شورای فرهنگی و دینی شرکت 
مادر تخصصی مدیریت منابع آب ایران، شــورای فرهنگی شــرکت آب منطقه ای 
کردســتان، در بین ۳۱ استان، برای ششمین ســال متوالی موفق به کسب رتبه 
»شایسته تقدیر ویژه« گردید.در این خصوص مهندس آرش آریانژاد ضمن قدردانی 
از دبیر و اعضای شورای فرهنگی و دینی شرکت، اظهار داشت: شورای فرهنگی این 
شرکت براساس یک برنامه مدون و متنوع در حوزه های مختلف و برای طیف های 
کارکنان و خانواده همکاران، هر ســاله برنامه های اثرگذاری را به اجرا در می آورد. 
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای کردستان در ادامه با اشاره به مجموعه فعالیت های 
انجام شــده، افزود: ترویج فرهنگ عفاف و حجاب، صیانت از بنیان خانواده، ترویج 
فرهنگ نورانی قــرآن کریم، ترویج فرهنگ مدیریت مصرف، امر به معروف و نهی 
از منکر، برگزاری دوره های آموزشــی متناســب با فعالیت های فرهنگی، برگزاری 
همایش ها، سمینارها و مراسمات مختلف دینی و فرهنگی، توسعه و ترویج فرهنگ 
مطالعه و کتابخوانی، اجرای برنامه های ملی و مذهبی بخشی از برنامه های فرهنگی 
اســت که در طول سال توسط شورای فرهنگی این شرکت، برگزار می گردد. مدیر 
روابط عمومی  با حفظ سمت دبیر شورای فرهنگی و دینی بوده و اعضای این شورا 
نیز متشکل از مدیر عامل، معاونین و مشاورین امور ایثارگران، امور زنان و خانواده، 
دبیر عفاف و حجاب، دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر و نماز و مدیر حراست 

و امور محرمانه شرکت، می باشد.

۱۶ هزار هکتار از باغات اصفهان تحت تنش آبی است
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان گفت: ۱۶ هزار هکتار از باغات استان 
اصفهان به دلیل خشکســالی و کاهش کیفیت آب تحت تأثیر تنش آبی هستند.

منصور شیشــه فروش در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه از ابتدای سال 
جاری تاکنون بر اثر ۷۴ حادثه در آب های اســتان اصفهــان ۳۹ نفر جان خود را 
از دســت داده اند، اظهار داشت: اســتخرهای ذخیره آب کشاورزی، کانال های آب، 
اســتخرها و رودخانه ها محل وقوع این حوادث بوده است.وی افزود: ضروری است 
نسبت به تأمین ایمنی استخرهای آب کشاورزی، استخرهای عادی و کانال های آب 
دقت بیشتری صورت گیرد.مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان با اشاره به 
اینکه ۱۶ هزار هکتار از باغات اســتان اصفهان تحت تأثیر تنش های آبی قرار دارد، 
اضافه کرد: کاهش بارش ها، خشکی قنوات و چاه ها، افت سطح آب های زیرزمینی 
و کاهش کیفیت آب های زیر زمینی منجر به این پدیده شــده اســت. وی گفت: 
خزان زودرس در اصفهان را در تابستان شاهد هستیم، این امر ناشی از کمبود آب 
و همچنین تغییر کیفیت آب است.شیشه فروش افزود: آبیاری سیار نیز با توجه به 
ریشه دار بودن بسیاری از درختان در اصفهان پاسخگوی نیاز آنها نیست و در نتیجه 
ما شاهد خزان زودرس به ویژه در درختان کهنسال هستیم.وی تاکید کرد: وزارت 
نیرو باید برای پیشــگیری از گرد و غبار، نابودی باغات، فرونشست و … نسبت به 

احیای هر چه زودتر زاینده رود اقدام کند.

ماجرای اختلال در شبکه های ارتباطی غرب مازندران 
چه بود؟

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات مازندران درباره اختلال در شبکه های ارتباطی 
غرب اســتان توضیحاتی داد.به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، اسماعیل اعزی 
مدیرکل مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات مازندران در پی اختلال شبکه های 
ارتباطی منطقه غرب اســتان، گفت: مســیر فیبر نوری در محــدوده پل دزدک 
شهرســتان نوشهر به ســمت غرب مازندران قطع و به دنبال آن تمامی شبکه های 
ارتباطی ثابت، همراه و اینترنت در شهرستان های نوشهر، چالوس، تنکابن، عباس 
آباد و رامسر دچار اختلال شد.او افزود: بلافاصله پس از اطلاع از این موضوع جلسه ای 
ویدئو کنفرانســی با حضور مدیران مخابرات منطقه مازندران، زیرساخت استان و 
ایرانسل منطقه شــمال برگزار و راهکار های لازم جهت رفع اختلال اتخاذ گردید.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات مازندران گفت: پس از مدت دو ساعت با تلاش 
تیم های فنی و تخصصی شــبکه مخابرات استان و هماهنگی با نهاد های انتظامی، 
ارتباطات همراه این منطقه برقرار شــد و تلاش برای بازگرداندن ارتباطات ثابت به 

مدار شبکه ارتباطی کشور ادامه دارد.

حکم تعلیق ۸ نفر از عاملان فساد در شهرداری اردبیل 
صادر شد

رئیس شــورای شــهر اردبیل از صدور حکم تعلیق ۸ نفر از عاملان فساد در بدنه 
شــهرداری اردبیل توســط مراجع قضایی خبر داد.به گزارش خبرنگار ایلنا، جواد 
انصاری در چهل و دومین جلســه علنی شــورای اسلامی شهر اردبیل با اعلام این 
خبر افزود: هفته گذشــته ۵ نفر از کارکنان فاســد شهرداری اخراج شدند و حکم 
تعلیق ۸ نفر دیگر نیز توسط مقامات قضایی صادر شد.وی افزود: شهر نیازمند افراد 
پاکدست در بدنه شهرداری است و شورا و شهرداری در شناسایی فساد در مدیریت 
شــهری بدون اغماض و چشم پوشی مراتب را به مقامات قضایی ارجاع خواهد داد.

رئیس شــورای اسلامی شــهر اردبیل در بخش دیگری از سخنان خود اظهار کرد: 
طبق تصمیم اعضای شــورای شهر مقرر شد هر هفته عملکرد یکی از سازمان های 
شــهرداری مورد بررســی قرار گیرد تا نمایندگان مردم در جریان هزینه کردها و 
خروجی کار ســازمان ها قرار گیرند.انصاری با بیان اینکه آماده حمایت از ســرمایه 
گذاران برای تحقق درآمد پایدار برای شهرداری هستیم گفت: شهرداری اردبیل بر 
آن است تا با ارائه مشوق ها به سرمایه گذاران، زمینه درآمد پایدار و توسعه بیش از 

پیش مناطق مختلف شهر را فراهم کند.

کرمان، پایلوت کشوری 
مراقبت رسمی  از سالمندان می شود

با برگزاری نشست طراحی پایلوت کشوری ساماندهی مراقبت رسمی از سالمندان، 
در دانشگاه کرمان، پایلوت کشوری مراقبت رسمی از سالمندان می شود. به گزارش 
باشــگاه خبرنگاران جوان، معاون بهداشتی دانشــگاه علوم پزشکی کرمان در این 
نشست گفت: این پروژه با همکاری اداره سلامت سالمندان وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی، وزارت کار و امور اجتماعی، سازمان بهزیستی و سایر سازمان های 
مرتبط با امور سالمندان به منظور تربیت ساختارمند مراقبت رسمی برای سالمندان 
انجــام خواهد شد.محســن بارونی گفت: در این پــروژه تمامی فرآیند های مرتبط 
در زمینه خدمت به سالمندان با مشــارکت همه سازمان ها در قالب کارگروه های 
تخصصی احصا و آزمون می شود و در نهایت مدل مناسب در این زمینه در اختیار 
کل کشور قرار می گیرد.همچنین محسن شتی رئیس اداره سلامت سالمندان وزارت 
بهداشــت به بیان اهداف برگزاری این نشست پرداخت و مسائل فنی سالمندان و 
بسته آموزشی مراقبان ســالمند را برای حاضران تشریح کرد.در ادامه چالش های 
مراقبت از ســالمندان در حوزه مسائل امنیتی و قضایی، توسط حسام الدین علامه 
دبیر شورای ملی سالمندان کشور بیان و بررسی شد.اهم مسائل امنیتی مراقبت از 
سالمندان توسط نماینده اجتماعی فرماندهی نیروی انتظامی و اهم مسائل حقوقی 
مراقبت از سالمندان توسط کوروش احمد یوسفی سرپرست دفتر امور اجتماعی و 
فرهنگی استانداری کرمان در این نشست بیان شد.از طرفی در حوزه مسائل اجرایی 
سالمندان، توانمند ســازی مراقبان و سالمندان توسط باغعلی شاهی و نوروزی از 
سازمان بهزیستی و فروغی مشاور رئیس سازمان بهزیستی کشور مطالبی بیان شد.

رضایت مندی زائرین از شرایط پایانه مرزی شلمچه
سرپرست اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان خرمشهر از 
رضایت عمومی نسبت به ارائه خدمات در پایانه مرزی شلمچه خبر داد.سجاد پاک 
گهر در جریان  بازدید از موکب ها و شــرایط پایانه مرزی شلمچه، به خبرنگار ایلنا 
گفت: در جریان بازدید صورت گرفته، وضعیت خدمات رسانی به زائرین حسینی در 
شرایط مطلوبی قرار دارد. در حدود چهارصد موکب در حال حاظر  در مسیر منتهی 
به مرز شــلمچه در حال خدمات رسانی هستند. کما اینکه ۴۵۰ چشمه  سرویس 
بهداشتی احداث و در شــرایط مناسبی قرار دارند.پاک گهر افزود: به نظر می رسد 
که امســال در مقایسه با سال های گذشته، شکل و شمایل خدمات دهی به زائرین 
مناسب تر و منظم تر باشــد، کما اینکه تلاش های مردمی در جهت خدمات دهی 
بهتــر همچنان ادامه دارد.او ادامه داد: با توجه به وقفه یک روزه ای که در خروجی 
مرزها ایجاد شد، در حال حاظر روند افزایشی ورود و خروج زائرین آغاز شده است. 
تلاش های مردمی و دولتی برای ایجاد زیرســاخت های مناسب  در این حوزه مرزی 
همچنان به قوت خود باقیست و مرز شلمچه به عنوان یکی از استانداردترین مرزهای 

زمینی با  کشور عراق در وضعیت آرامی قرار دارد.

اخبار کوتاه

شــهر قم از جمله مناطقی اســت که در ســال های اخیر 
همــواره با معضل جــولان جونــدگان در جوی ها و معابر 
شهری دست به گریبان است.به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان، به گفته متخصصان موش ها معمولاً ۳۵ نوع بیماری 
مختلف را به انســان منتقل می کنــد همچنین موش ها با 
وارد کردن خســارت به مواد غذائــی و پایین آوردن ارزش 
آن ها و انتشــار و انتقال بیماری ها و بالاخره ایجاد مزاحمت 
برای انسان ها مورد تنفر انسان بوده و برای بسیاری از افراد 
ســبب ایجاد ناراحتی فکری و روحــی می گردند.دقت در 
دفع زباله های خانگی نریختن ضایعات به داخل مســیل ها 
و نهر هــا خودداری و به طــور کلی رعایت نظافت محیطی 
می تواند از افزایش و رشــد موش هــا جلوگیری کند، اما با 
شرایط به وجود آمده و در برخی محله های قم اقدام سریع 
شهرداری را می طلبد طبق قانون در صورت مشاهده موش 
در محیط شــهری مردم می توانند برای پیگیری با سامانه 

۱۳۷ شهرداری تماس حاصل کنند.
سید محسن میر هادی مدیر کل خدمات شهری شهرداری 
قم در خصوص بحث مدیریت حیوانات موذی در سطح شهر 
اظهار کرد: وجود حیوانات موذی یا ولگرد در ســطح شهر 
طوری است که گاهی از حد خارج شده است و موجب آزار 

شهروندان می شود.او با اشــاره به این که موضوع حیوانات 
موذی در شــهر ها، پیچیده و مشکل است،افزود: سگ های 
ولگرد در اطراف شــهر به دلیل پخش شــدن پســماند ها 
یا در چرخــه طبیعی زاد و ولد می کنند و بعد به ســمت 
شهر می آیند.میر هادی با اشــاره به این که در مورد وجود 
حیوانات ولگرد باید بحث پیشــگیری اجرایی شود، عنوان 
کرد: جلســاتی را در سطح استان داشــتیم و از عزیزانمان 
در شهرســتان ها و روســتا های اطراف خواهش کردیم که 
هر کســی وظیفه خود را به درستی انجام بدهد تا بتوانیم 
از نقطه رشــد و زاد و ولد جلــوی این کار را بگیریم.معاون 
خدمات شهری شــهرداری قم با اشاره به این که در سطح 
شــهر هم اقداماتی برای جلوگیری از افزایش این حیوانات 
صــورت می گیرد، افزود: هر کانالی که به درســتی نظافت 
نشــود از جمله کانال هــای فاضلاب،کانال های اداره برق و 
کانال هــای مخابرات و … همه محلی برای رشــد و زاد و 
ولد حشرات موذی می شــوند و هر دستگاهی باید وظیفه 
خود را به درســتی انجــام بدهد.معاون خدمات شــهری 
شــهرداری قم ادامه داد: در جلسات استان قرار شده است 
که هر دستگاهی در محدوده خود ظرفیت هایی را که باعث 
رشــد و نمو این حشرات و حیوانات می شود، مدیریت کند.

میر هادی با اشاره به بحث طعمه گذاری بیان کرد: عملیات 
طعمه گــذاری با همکاری اداره بهداشــت دانشــگاه علوم 
پزشکی آغاز شده است.او افزود: در بوستان ها و کانال هایی 
که متعلق به شهرداری اســت طعمه گذاری آغاز شده و از 
دستگاه های دیگر هم خواهش می کنیم که وظیفه خودشان 

را به درستی انجام دهند.
معاون خدمات شهری شــهرداری قم با بیان این که اداره 
کل بهداشت متولی این موضوع است، اظهار کرد: اداره کل 
بهداشت هم پای کار آمده و جلسات مختلفی در فرمانداری 
پیرامون این موضوع برگزار شده است تا بتوانیم این بحث را 

به طور کامل کنترل کنیم.
مدیرکل امور شــهری اســتانداری گفت: طــرح مبارزه با 
جوندگان موذی )موش( در منطقه ســه قم آغاز شد.طرح 
مبارزه با جوندگان موذی در قم که در فاز اول با لانه کوبی 
و مسدود سازی مسیر رفت و آمد موش ها اجرا شد.مدیرکل 
امور شــهری اســتانداری گفت: در این طرح که به صورت 
پایلوت از منطقه ۳ که بیشترین آمار تماس ها و ثبت شکایات 
را داشته آغاز شده و قرار است بعد از آسیب شناسی و رفع 
نقائص این طرح، روش معدوم ســازی موش های نروژی با 
تجربه کافی در دیگر مناطق شــهری انجام شــود.ابراهیم 

ملکی گفت: در این طرح ادارات بهداشــت، آب و فاضلاب، 
شهرداری و جهادکشاورزی مشــارکت دارند.وی با هشدار 
به اغذیه فروشــان شــهر تهران هم می گوید: هشدارهایی 
به فســت فودها، رســتوران ها، نانوایی هــا، چلوکبابی ها و 
میوه فروشــی ها داده شــده و تذکرها و برخوردهای لازم با 
این صنوف انجام گرفته اســت، زیرا این اصناف زباله ســاز 
بوده و زمینه حضور جانوران مضر شهری را فراهم می آورند.
سید محسن میر هادی مدیر کل خدمات شهری شهرداری 
قــم هم با تاکید بر لزوم همکاری شــهروندان برای اجرای 
موفق این طرح گفت: لازم است شهروندان زباله های خود را 
راس ساعت مقرر بیرون منزل بگذارند و اغذیه فروشی ها هم 
پســماند های خود را در جوی آب رها نکنند.محمد حسین 
باباخانی کارشــناس و نماینده مرکز بهداشت قم هم گفت: 
کلاس های آموزش روش صحیح دفع پسماند برای صاحبان 
اغذیه فروشــی ها، برگزار می شود و اگر بعد از برگزاری این 
دوره ها شــاهد رهاسازی غیر اصولی پسماند از سوی اغذیه 
فروشی ها باشیم، واحد صنفی متخلف پلمب می شود.طبق 
قانون در صورت مشــاهده موش در محیط شــهری مردم 
می توانند برای پیگیری با ســامانه ۱۳۷ شــهرداری تماس 

حاصل کنند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان گفت: کمبود تخت 
بیمارستانی در هرمزگان با تکمیل پنج مجتمع بیمارستانی 
رفع خواهد شد.به گزارش خبرنگار مهر، حسین فرشیدی با 
بیان اینکه بیش از ۶۵ درصد کســانی که به ابتلا به کووید 
۱۹ به بخش مراقبت های ویژه رفتند از نوبت دوم واکســن 
کرونا دیگر برای دز یادآور مراجعه نکردند.فرشیدی با اشاره 
به اینکه از هفته آینده شهر قرمز کرونایی نخواهیم داشت، 
تصریح کرد: همچنان بیماری هــای دیگری وجود خواهد 
داشــت که با کمترین غفلت می تواند همه گیر شود.وی با 
بیان اینکه انواع پشــه در هرمزگان وجود دارد، عنوان کرد: 
باید حواســمان باشد که رفت و آمد با کشورهایی همچون 
افغانستان و پاکستان که در صدر ابتلا به مالاریا وجود دارند 
با حساسیت انجام شود.رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان 
هرمزگان با اشــاره به اینکه درســت است که نیاز به تخت 
بیمارســتانی احساس می شــود اما نباید از گسترش خانه 
بهداشت غافل شــویم، خاطرنشان کرد: در سال ۱۳۷۱ در 
تمامی روســتاهای هرمزگان پزشک خارجی مستقر بود اما 
اکنون تمامی مناطق هرمزگان تحت پوشش پزشک ایرانی 

هستند.
وی با بیان اینکه ایجاد خانه های بهداشــت در کشور سبب 
شد از گســترش بیماری های عفونی ممانعت کنیم، اظهار 
کرد: از مرحله تاریخی عبور کردیم و واکسیناسیونی همچون 
سل، سرخک و فلج اطفال صورت گرفت.فرشیدی با اشاره 
به اینکه برای پیشگیری و کنترل مالاریا هنوز در حال رصد 
در جامعه هستیم، عنوان کرد: هنوز خطر انتقال تب کریمه 
کنگو و تب دنگی رفع نشــده و بایــد به خوبی تحت رصد 
باشد.وی ادامه داد: در موضوع بیماری پشه آئدس با توجه به 

پیدایش نمونه های پشه آئدس، هنوز در حال بحران هستیم 
و نیاز به کنترل و پیشــگیری دارد.رئیس دانشــگاه علوم 
پزشکی اســتان هرمزگان با اشاره به اینکه مراکز روستایی 
جامع ســلامت همگی داروخانه دارنــد و ۳۵۰ قلم داروی 
ضروری در آن موجود است، تصریح کرد: بسیاری از مراکز 
شبانه روزی که باید ۴ پزشک داشته باشند با ۲ پزشک اداره 
می شوند و اکنون با کمبود شدید پزشک عمومی مواجه ایم.
وی با بیان اینکه کمبود پزشک از دارو بیشتر در هرمزگان 
وجود دارد، خاطرنشــان کرد: تمامی مطب ها، کلینیک ها و 
پزشکان باید از کارتخوان استفاده کنند و هفته آینده جلسه 
توجیهی آن گرفته خواهد شد و برای دانشگاه علوم پزشکی 
هرمــزگان به هیچ وجه عدم رعایت این موضوع قابل قبول 
نیست.فرشــیدی با بیان اینکه زمانی که مدیریت دانشگاه 
علوم پزشــکی را پذیرفتم چند رشته دانشگاهی نداشتیم 
که تلاشــم را برای ایجاد آن انجام دادم، عنوان کرد: برخی 
رشته های دانشــگاهی امســال جراحی قلب، جراحه ریه 
متقاضی نداشتیم و یرای دوره دســتیاری، طب اورژانس، 
اطفال و بیهوشی با کمبود متقاضی مواجه ایم.وی با اشاره 
به اینکه در سفر رئیس جمهور به هرمزگان ۱۲۰۰ میلیارد 
تومان برای دانشگاه علوم پزشکی نیز آورده داشت، تصریح 
کرد: اکنون همگی به اتفاق نظر رسیده اند که کمبود تخت 
بیمارستانی در هرمزگان در بالاترین نرخ کشور وجود دارد.
فرشیدی با بیان اینکه فاز نخست بیمارستان ۵۳۱ تختوابی 
بندرعبــاس تا دهه مبارک فجر به بهره برداری می رســد، 
اضافه کرد: هفته دولت ســال آینده کل بیمارستان تکمیل 
می شــود و اکنون پیشــرفت ۷۰ درصدی داشته است.وی 
ادامه داد: روند ساخت بیمارستان نفت ستاره خلیج فارس 

تســریع یافته و قرار است ۳۰۰ میلیارد تومان برای تکمیل 
آن تخصیص یابد و امیدواریم تا سال آینده این بیمارستان 
با تمامی تجهیزات در اختیار دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان 
قرار گیرد.فرشــیدی تصریح کرد: بیمارستان مادر کودک 
پالایشــگاه نفت تا پایان دهه مبارک فجر با ۹۶ تختخواب 
نیز به بهره برداری می رسد که جا دارد از تلاش های احمد 
مرادی، نماینــده مردم هرمزگان در مجلــس تقدیر کنم.
فرشــیدی با بیان اینکه بیمارستان نداجا در بندرعباس نیز 
ســاختمانش کامل و فقط بحث تکمیل تجهیزاتش مانده 
اســت، اظهار کرد: بیمارســتان نیروی دریایی سپاه نیز در 
بندرعبــاس در حال تکمیل روند ســاختمانش اســت و 
بیمارستان دوم میناب هم ســال آینده امیدواریم به بهره 
برداری برســد تا به متوســط های درمانی کشــور برسیم.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی اســتان هرمزگان با اشاره به 
اینکه مجوز تامین ۱۶ آمبولانس گرفته شده است، تصریح 
کرد: اکنون نیاز به جذب نیرو در بخش فوریت های پزشکی 
هستیم.وی با بیان اینکه بازدید از داروخانه ها را افزایش داده 
ایم و در این راستا سه داروخانه از لیست شبانه روزی خارج 
کردیم، اظهار کرد: مهاجرت پزشــکان یکی از دردسرهای 
ماســت که درخواست های بسیاری برای این موضوع وجود 
دارد و مهاجرت هر پزشک یعنی بسیاری از منابع و سرمایه 
گذاری های ما نیز هدر می رود اما با زور کســی را نمی توان 
نگه داشــت یا فرســتاد جاسک یا بشــاگرد مستقر شوند.
فرشــیدی ادامه داد: با تسهیل شرایط و ارائه امکانات لازم 
باید جاذبه بیشــتری برای پزشــکان ایجاد کنیم تا مانع از 

مهاجرت آن ها شویم.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری لرستان با اشاره به 
برند سازی عسل استان در جهان ، گفت: مجوز ایجاد مرکز 
صادرات عسل در استان صادر شــده است.به گزارش ایلنا، 
ســیروس ابراهیمی در جشنواره تخصصی زنبورعسل که در 
دلفان برگزار شــد با بیان اینکه لرستان دارای استعدادهای 
متفاوتی است، اظهار کرد: دلفان استعداد بی نظیری در حوزه 
زنبور عسل دارد.وی با بیان اینکه عسل دلفان ظرفیت برند 
ملی را دارد، افزود: در صورتی که برند عسل این شهرستان 
به نــام برندهای تقلبی بــه فروش نرســد می تواند به برند 
منطقه ای و حتی جهانی تبدیل شود.معاون هماهنگی امور 
اقتصادی لرستان با اشاره آب وهوای مناسب و ظرفیت های 
شهرســتان دلفان، عنوان کرد: عســل خواص زیادی دارد 
و در تولیــد آن می تواند قدرت خدا را مشــاهده کرد.وی با 

بیان اینکه شهرســتان های استان هرکدام دارای ظرفیت ها 
و اســتعدادهایی اســت که ما باید آن ها را تبلیغ و تولید را 
استاندارسازی کنیم، عنوان کرد: صادرات استانداردهایی دارد 
که ما باید آن ها را یاد بگیریم و در حوزه کشــاورزی تعلیم 
دهیم.وی بیان کرد: ما باید برای محصولاتمان بازاریابی انجام 
داده و به صورت حرفه ای این کار را انجام دهیم تا محصولمان 

را بتوانیم صادر کنیم.
ابراهیمی با اشاره به صادرات پای مرغ از لرستان به بازارهای 
منطقه ای و نیاز به بازاریاب حرفه ای برای صادرات عســل، 
گفت: مجوز ایجاد مرکز صادرات عســل اخذ شــده است و 
به دنبال ســرمایه گذار هستیم، اما تا حالا سرمایه گذار برای 
این کار پیدا نشــده، البته این کار بخش خصوصی اســت.
وی با تاکید بر پیگیری بیمه زنبورداران استان، اضافه کرد: 

بر اساس اســناد بالادستی، مسیر توسعه لرستان بر مبنای 
کشاورزی، صنعت و گردشــگری است که کشاورزی سهم 
عمده ای دارد اما اکنون ســهم این حوزه و زیربخش های آن 
در توسعه لرستان کمتر از ۲۹ درصد بوده و برنامه ها نیازمند 
بازنگری هستند.ابراهیمی، کمبود و عدم تخصیص آب، نبود 
کشاورزی صنعتی و صادرات محور، فقدان آمایش منطقی و 
پژوهش جدی را از عوامل توسعه نیافتن کشاورزی اقتصادی 
لرستان برشــمرد.معاون اســتاندار گفت: تعدد جشنواره ها 
برای معرفی ظرفیت ها، تولید استاندارد، تبلیغات، بازاریابی 
حرفه ای و ایجاد مرکز صادراتی باید در دستور کار باشد که با 
وجود اخذ مجوز این مرکز اما تاکنون سرمایه گذاری برای آن 
اعلام آمادگی نکرده است.وی تصریح کرد: ما در حوزه آبزیان 
استعدادهای خوبی در برخی شهرستان های لرستان داریم 

و در توسعه و کیفیت بخشی به گیاهان دارویی می توانیم از 
استان های اثرگذار در کشور و منطقه باشیم.معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استانداری لرستان با اشاره به اینکه زعفران و 
پسته در لرستان با کمترین آب  کشت شده بیشترین بازدهی 
را دارد، خاطرنشان کرد: ما باید به سمت کارهای پژوهشی، 
تحقیقاتی و آمایشــی پیش برویم و باید برای نقطه به نقطه 
این استان برنامه علمی داشته باشیم؛ همچنین کشاورزان را 
راهنمایی و آموزش دهیم و کارآموزشی و علمی ما باید چند 
قدم از کشاورز جلوتر باشد.این مسئول در ادامه گفت: برخی 
از ســرمایه گذاران در استان نمی توانند از چنبره مشکلات 
بیــرون بیایند و از ظرفیت ها اســتفاده کننــد در حالیکه 
مصوبات سفر، ســرعت دهنده خوبی برای سرمایه گذاری و 

حرکت استان به سمت توسعه است.

پرسه های نا تمام موش های سرگردان در شهر قم

دردسر مهاجرت پزشکان از هرمزگان

برندسازی عسل در جهان

مجوز مرکز صادرات عسل در استان لرستان صادر شد


